
t oseei r ani . i r
4

دسترنج
 شماره  1310 /       دوشنبه  22  اسفند   1401  /     20 شعبان  1444  /  13   مارس   42023

اخبار کارگری

اظهــارات روزهــای گذشــته 
نمایندگان کارگری درباره عددسازی 
نمایندگان دولت در شــورای عالی 
کار برای کاهــش هزینه های زندگی 
کارگران و اینکه اعضای کارگری این 
شورا، زیر بار سبد معیشت تنزل یافته 
نمی روند، دیروز بــا واکنش تلویحی 

صولت مرتضوی روبه رو شد.

به گزارش توسعه ایرانی، روز گذشته 
وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی در 
واکنش به اختلافات موجود در شورای 
عالی کار و کمیته دستمزد که باعث 
شده سبد معیشت کارگران به عنوان 
پیش نیاز تعیین مزد سال آینده این 
قشر هنوز مشخص نشود، نمایندگان 
کارگری را تهدیــد کرد که در صورت 

عدم اجماع، کار با رای گیری و تصویب 
اکثریت اعضا پیش خواهد رفت.

وی در مورد روند تعیین حداقل مزد 
کارگران برای سال آینده گفت: تعیین 
حداقل دستمزد کارگران در مذاکره 
ســه جانبه بین نمایندگان کارگران، 
کارفرمایان و دولت تعیین می شود و 
امیدواریم تا قبل از پایان سال جاری 

حداقل دستمزد کارگران مشخص و 
اعلام شود.

مرتضوی افزود: جلســات کمیته 
دستمزد تشکیل شده و نشست های 
چندجانبه از نماینــدگان کارگران، 
کارفرمایان و دولت بــه جمع بندی 
می پردازند اما اشتباه برخی افراد این 
است که فکر می کنند وزیر کار دستور 
می دهد تا حداقل مزد مشخص شود در 
حالی که قانون گفته نمایندگان کارگر، 
کارفرما و دولت اگر بــا هم اتفاق نظر 
داشــتند که هیچ، وگرنه تعیین مزد 
کارگران با رأی اکثریت اعضای شورای 

عالی کار تعیین می شود.
وی در ادامــه گفــت:  هر ســال 
مقتضیات بــرای تعیین دســتمزد 
متفاوت است و این گونه نیست که برای 
یک سال حداقل مزد را مشخص کنیم و 
برای چند سال اجرا شود. به گفته وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی، امیدواریم 
تا پایان سال حداقل دستمزد کارگران 

مشخص شود.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در 
مورد تعیین حقوق بازنشستگان نیز 
گفت: بخشی از حقوق بازنشستگان 
تابع قانون عمومی دولت است که در 
لایحه بودجــه همان گونه که حقوق 
کارمندان با ۲۰درصد افزایش مواجه 

می شود، حقوق بازنشستگان دولتی 
هم به همان انــدازه افزایش می یابد 
اما بخشی از مستمری بازنشستگان 
تابع حداقل مزد کارگران است که در 
جلسه شــورای عالی کار در یک روند 
ســه جانبه گرایی تا قبل از پایان سال 

جاری تعیین می شود.

ایجاد اشتغال از یک میلیون 
شغل هم فراتر رفته است

مرتضوی همچنین با بیان اینکه 
برنامه دولت در ایجــاد فرصت های 
شغلی در ســال جاری به طور کامل 
محقق شد، گفت: ایجاد اشتغال از مرز 

یک میلیون شغل گذر کرده است.
وی اعــلام کــرد: در زمینه ایجاد 
اشتغال در سال جاری براساس وعده ای 
که رئیس جمهور داده بود، به بهترین 
وجه عملیاتی شده و از مرز یک میلیون 
فرصت شغلی در سال جاری گذشتیم 
و امیدواریم ســال آینده بتوان رکورد 

جدیدی در ایجاد اشتغال بزنیم.
وزیر کار همچنین در مورد کالابرگ 
الکترونیکی گفت: بــا توجه به اینکه 
در کالابرگ، مردم مردد هســتند که 
بین دریافت یارانه نقدی یا کالابرگ 
الکترونیکی کدام یک را انتخاب کنند 
بســیاری از مردم احساس می کنند 

که یارانه نقدی برایشــان مناسب تر 
است در عین حال تکلیف قانون است 
که برای اجرای طرح کالابرگ بستر 
فراهم شــود و ما این بســتر را فراهم 
کرده ایم و امیدواریم با مشوق هایی که 
در نظر می گیریم اقبال مردم بهتر شود 
اما فعلًا با اقبال گسترده در کالابرگ 

الکترونیکی مواجه نشدیم.
مرتضوی این را هم گفت  که در حال 
حاضر سامانه کالابرگ الکترونیک در 
سراسر کشور اجرا شده و مردم ایران 
می توانند در هر جــای ایران که اراده 
کنند به جای یارانه نقــدی یک ماه 
زودتر از اعتبار کالابرگ الکترونیکی 
برای خرید اقلام مدنظر خود استفاده 
کننــد و ما هــم تــلاش می کنیم 

مشوق های بیشتری در نظر بگیریم.

خط و نشان وزیر کار برای اعضای شورای عالی کار

توافقنشودکارتعیینمزدکارگرانرابهرایگیریمیسپاریم
معوقات مزدی کارگران 

شهرداری مهاباد پرداخت شد
همه معوقات مزدی کارگران مجموعه شهرداری مهاباد 
در استان آذربایجان غربی پرداخت شد. به گزارش ایلنا، 
برخی از کارگران شهرداری مهاباد می گویند: بعد از مدت ها 
توانستیم همه مطالبات عقب افتاده خود را بگیریم و این 
امر انگیزه کار را برای ادامه کار بسیار کرده است. کارگران 
شهرداری مهاباد با بیان اینکه ســال ها با چالش مزدی 
روبه رو بودیم و در طول این ســال ها مطالباتمان با تاخیر 
پرداخت می شد، افزودند: در مجموعه شهرداری مهاباد 
حدود ۱۸۰ کارگر خدماتی مشغول کارند که تا سقف ۷ ماه 
مطالبات معوقه مزدی طلبکار بودند. آنها گفتند: شهرداری 
مهاباد هر بار در پاسخ به کارگران کمبود نقدینگی و کاهش 
درآمد را دلیل این تاخیر عنوان می کرد اما خوشبختانه 
دولت با پرداخت مبالغ زیادی از عوارض شهر به شهرداری 
تا حد زیادی مشکلات مالی آن را مرتفع کرد. این کارگران با 
ابراز نگرانی از وضعیت بد معیشتی ناشی از گرانی ها گفتند: 
هرچند حقوق های معوقه خود را با تاخیر چند ماهه بعد 
از سال ها چالش کارگری دریافت کرده ایم اما دریافتی ما 
کارگران کفاف معاش خانواده هایمان را نمی دهد بنابراین 
از شهرداری درخواست داریم در پرداخت اضافه کاری ها 
و تعطیل کاری ها برای افزایش حقوق ها همکاری لازم را 

داشته باشد.
    

واریز حقوق اسفند
بازنشستگان کارگری آغاز شد

رئیس کانون بازنشستگان تهران گفت: پرداخت حقوق 
اسفند بازنشســتگان آغاز شده اســت. علی دهقان کیا در 
گفت وگو با ایلنا اظهار داشــت: پرداخت مستمری اسفند 
بازنشستگان و مستمری بگیران سازمان تامین اجتماعی از 
روز شنبه )بیستم اسفند( به روال همیشه آغاز شده است. وی 
افزود: یک ماه مابه التفاوت بازنشستگان سایر سطوح نیز به 
همراه حقوق اسفند در حال واریز شدن است. این پرداخت، 
آخرین پرداخت مابه التفاوت هاســت. به گفته وی، با این 
واریزی، معوقات بازنشستگان سایر سطوح بابت چندماه 
اول سال به صفر می رســد. دهقان کیا در مورد باقیمانده 
متناسب سازی سال قبل گفت: طی مذاکراتی که با مدیرعامل 
سازمان در مورد ۲5درصد باقیمانده متناسب سازی صورت 
گرفته، وی رضایت خود را با اجرایی شــدن آن اعلام کرده 
و عنوان کرد که به دنبال راهکار برای اجرای آن اســت. او 
اضافه کرد: امیدواریم باقیمانده متناسب ســازی در اسرع 
وقت اجرایی شود. انتظار بازنشستگان این است که نهایتاً در 
فروردین ماه احکام جدید بازنشستگان مشمول صادر شود 
چون بازنشستگان ماه هاســت در انتظار اجرای باقیمانده 

متناسب سازی هستند.
    

جمعی از کارگران دولتی 
مقابل شورای نگهبان تجمع کردند

روز گذشته )بیست و یکم اســفند( کارگران دولتی از 
نهادهای مختلف مقابل شورای نگهبان تجمع کردند. در 
این تجمع، افرادی از نهادهای مختلف ازجمله وزارت نفت 
و کلاه زردهای وزارت نیرو حضور داشتند. به گزارش ایلنا، 
حاضران در این تجمع اعتراضی که از شهرهای مختلف به 
تهران آمده بودند، خواستار حذف عبارت »حقوق و دستمزد 
مشمولان قانون کار در دستگاه های اجرایی« از متن بند الف 
تبصره ۱۲ لایحه بودجه ۱۴۰۲ شدند. در این بند از بودجه، 
مزد کارگران دولت به طور غیرقانونی برابر با افزایش حقوق 
کارمندان تعیین شده است. یکی از حاضران در این تجمع 
گفت: تعیین دستمزد همه کارگران کشور برعهده شورای 
عالی کار است و امیدواریم قبل از پایان سال، شورای نگهبان 
مقدمات حذف این عبارت غیرقانونی را فراهم کند. به گفته 
وی، سال قبل نیز کارگران دولت ماه ها دوندگی کردند تا 
توانستند حقوق مزدی خود را استیفا کنند و امسال دومین 
بار اســت که این بی قانونی اتفاق می افتد. کارگران انتظار 
دارند شورای نگهبان رای به حذف عبارت مربوط به حقوق 
کارگران در بودجه سال آینده بدهد تا دستمزد در شورای 

عالی کار و با چانه زنی سه جانبه تعیین شود.
    

تجمع بازنشستگان کارگری مقابل اداره 
تامین اجتماعی شهرستان شوش

بازنشستگان کارگری در شهرستان شوش خواستار 
توجه به شــرایط معیشــتی خود و اجــرای باقیمانده 
همسان سازی شدند. به گزارش ایلنا، دیروز )۲۱ اسفند 
ماه( این بازنشســتگان بــا تجمع مقابــل اداره تامین 
اجتماعی، به شرایط معیشــتی خود اعتراض کردند. 
مستمری پایین، عیدی اندک یک میلیون و ۸۰۰هزار 
تومانی، عــدم اجرای باقیمانده همسان ســازی و عدم 
اجرای ماده ۹۶ و ۱۱۱ تامین اجتماعی از موضوعات مورد 

اعتراض این بازنشستگان بود.

برخی افراد فکر می کنند 
وزیر کار دستور می دهد تا 
حداقل مزد مشخص شود 

در حالی که قانون گفته 
نمایندگان کارگر، کارفرما و 
دولت اگر اتفاق نظر داشتند 

که هیچ، وگرنه مزد با رأی 
اکثریت تعیین می شود

با وجود گذشــت دو سوم از آخرین ماه ســال جاری، هنوز 
گام های اولیه برای تعیین افزایش مزد ۱۴۰۲ کارگران برداشته 
نشده؛ محاسبه سبد معیشت در میانه راه یاقی مانده و به دلیل 
آنچه اعضای کارگری شورای عالی کار، »عددسازی نمایندگان 

دولت« می نامند، توافق دست یافتنی می نماید.
به گزارش ایلنا، دوشنبه )بیســت و دوم اسفند( قرار است 
جلسه سه جانبه شــورای عالی کار با موضوع افزایش دستمزد 
۱۴۰۲ برگزار شــود. به نظر می رســد نمایندگان دولت این 
نشست را نشست آخر دستمزد و روز تعیین سرنوشت می دانند 
اما نماینــدگان کارگری ، حصول توافق را منوط به محاســبه 
کارشناسانه و دقیق سبد معیشت مطابق عرف سال های گذشته 
و براســاس توافقات علمی کرده اند و می گویند: اول باید سبد 
معیشت محاسبه شود و سپس با اتکا بر آن و بر مبنای نرخ آن، در 
شورای عالی کار در مورد دستمزد تصمیم سازی  شود. اما سوال 

این است که در شرایط عدم توافق، چطور می توان نگاه ها را به هم 
نزدیک کرد یا به عبارت دقیق تر، راه اینکه دولت قانع به پذیرش 
قانون و به طور مشخص لزوم اجرای بندهای یک و دوی ماده ۴۱ 

قانون کار شود؛ چیست؟
»آیت اسدی« عضو کارگری شورای عالی کار در این رابطه 
به عنوان یک پیشنهاد مشخص می گوید: مشکل ما در مذاکرات 
مزدی امســال، عدم تمکین دولت به بایدهای قانون و الزامات 
علمی محاسبه سبد معیشت است. ما هنوز نرخ سبد معیشت را 
به دست نیاورده ایم و نتوانسته ایم سر یک رقم به توافق برسیم. 
در این میان، برای اینکه در نشست دوشنبه باز هم اتفاقات سابق 
تکرار نشود، پیشــنهاد من این است که نمایندگان مجلس به 

عنوان ناظران ارشد قانون به نشست بیایند.
او اضافــه می کنــد: وظیفــه نمایندگان مجلــس، هم 
قانون گذاری ســت و هم نظارت بر اجــرای قانون. نمایندگان 

مجلس بارها در رســانه ها و صحن مجلس، مدعی حمایت از 
کارگران شــده اند و مدام داد دفاع از کارگران ســر می دهند و 
خطاب به دولت می گویند که چرا برای بهبود معیشــت اقدام 
نمی کند. خب پیشنهاد ما این است که جمعی از این نمایندگان 
و به طور مشخص اعضای فراکسیون کارگری یا برنامه و بودجه، 
به عنوان ناظران بر اجرای قانون به نشست دوشنبه شورای عالی 

کار بیایند.
اسدی می افزاید: نمایندگان مجلس بیایند و صحبت های ما 
نمایندگان کارگری را بشنوند و صحبت های دولت و کارفرمایان 
را هم بشنوند. بیایند ببینند دولت چقدر برای اجرای ماده ۴۱ 
قانون کار اهتمام دارد. خودشان در صحنه باشند و عملکرد مزدی 
را ببینند تا بعداً حاشیه ایجاد نشود. ببینند کدام طرف واقعاً مدافع 

قانون است و کدام طرف هیچ علاقه ای به اجرای قانون ندارد.
نماینده کارگران در شورای عالی کار با بیان اینکه »امسال با 

رویکرد نمایندگان دولت مشکل داریم چرا که حاضر به پذیرش 
نظرات قانونی نمایندگان کارگری نیستند«، تاکید می کند: دو 
یا سه نماینده مجلس بیایند در نشست شرکت کنند و ببینند 
سوگیری نمایندگان دولت در نشست چقدر منطبق با قانون 

است.
اسدی در پایان می گوید: ملاک تعیین دستمزد برای گروه 
کارگری، ماده ۴۱ قانون کار اســت و نمی توانیم هیچ رویکرد 
دیگری به مســاله دســتمزد را بپذیریم به خصوص وقتی که 
معیشت کارگران بحرانی ست و فاصله عمیقی میان دستمزد و 

هزینه های زندگی به وجود آمده است.

پیشنهاد یک فعال صنفی:

نمایندگان مجلس بر عملکرد دولت در شورای عالی کار نظارت کنند

گزارش

مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی با اشاره به برخی زمزمه ها 
مبنی بر بن بست انگاری در مدیریت تأمین اجتماعی، این ادعاها را 
نادرست خواند و گفت: برخی خیال می کنند تأمین اجتماعی در 
حوزه بیمه و درمان به بن بست رسیده است. در تأمین اجتماعی 
مادام که مسیر تحول برای توسعه روزافزون خدمات را در پیش 
بگیریم، بن بستی در کار نیســت. فراز و فرود هست اما بن بست 

نیست و مسیر تحول را باید با قوت و قدرت ادامه بدهیم.
به گزارش ایسنا، هاشم موسوی در همایش سراسری مدیران 
این ســازمان با تأکید بر اینکه تأمین اجتماعی متاثر از تحولات 
اجتماعی و اقتصادی است که در پیرامون آن اتفاق می افتد، گفت: 

ما در کنار اجرای برنامه های سنواتی، باید نگاه تحولی خود را حفظ 
کنیم و در حدی چالاک باشیم که اگر تهدیدی متوجه ما شد، آن 

تهدید را به فرصت تبدیل کنیم.
وی با اشاره به اینکه اساس همه فعالیت ها در تأمین اجتماعی 
باید تلاش برای تحقق عدالت باشد، گفت: این عدالت محوری 
از باب این است که هویت و مأموریت ما مبتنی بر عدالت است و 
امنیت ناشی از عدالت است که می تواند آسایش ایجاد کند. اگر 
عدالت را محور همه فعالیت ها قرار دهیم، آن وقت می توانیم ادعا 

کنیم یک سازمان ارزش مدار اعتمادآفرین هستیم.
ایجابی نسبت به آسایش وجود دارد، گفت: نگاه سلبی به آسایش، موسوی با اشاره به اینکه در تأمین اجتماعی دو نگاه سلبی و 

همان غلبه بر چالش ها و تهدیدهاست. اگر در کنار این مواجهه 
سلبی، با نگاه ایجابی تهدیدها را به فرصت تبدیل کنیم، رضایت 
عمومی تولید خواهد شد. وی گفت: در بودجه سال آینده حدود 
۱۱۴هزار میلیارد تومان برای مصارف حوزه درمان پیش بینی شده 
که لازم است مدیران در بهره وری این مصارف و مدیریت هزینه ها 
دقت کنند. مصرف فقط مربوط به منابع مادی نیست بلکه سرمایه 
انسانی هم در این رابطه مطرح است . باید ببینیم آیا در حوزه بیمه، 

درمان و اقتصادی، منابع به درستی مصرف می شوند یا خیر؟
مدیرعامل تأمین اجتماعی با اشاره به آسیب شناسی فعال و 
آسیب شناسی منفعل، بر به کارگیری رویکرد آسیب شناسی فعال 
در این همایش تأکید کرد و افزود: در این نشست، علاوه بر اینکه 
در حوزه های رفع موانع راهبردی آسیب شناسی انجام می دهیم، 
باید راهکارهای رفع این آسیب ها را هم پیدا کنیم. در واقع باید 
در منشور سیاســت های تأمین اجتماعی، راهکارهای خروج از 

آسیب ها را در اولویت قرار بدهیم.

مدیرعامل تأمین اجتماعی:

حوزه بیمه و درمان صندوق بازنشستگی کارگران به بن بست نرسیده است
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رئیس هیأت مدیره انجمن صنفی پالایشــگاه چهارم پارس 
جنوبی می گوید: نیروهای متخصص، فنی و مهندسی پیمانکاری 
مستمر سالیان سال است هر چند سال یک بار تحت عنوان پیمان 
جدید، از پیمانکاری به پیمانکار دیگر با شــرایط جدید منتقل و 
به کار گرفته می شوند و این چرخه همچنان ادامه دارد و موجب 
عدم رضایت مندی نیروهای شاغل و گسترش تبعیض و ناعدالتی 

می شود.
به گزارش ایلنا، حشمت الله ســلیمانی می افزاید: در چنین 
شرایطی با تصویب طرح ساماندهی استخدام که ناظر بر حذف 
پیمانکاران و بریدن دســت های واسطه در جهت رفع تبعیض و 
اجرای عدالت است، امید و انگیزه در نیروهای پیمانکاری مستمر 
در پارس جنوبی چند برابر خواهد شد. وی با بیان اینکه »آیا زمانی 
خواهد رسید که این نیروهای متخصص دغدغه امنیت شغلی و 

تبعیض و ناعدالتی حقوقی را نداشته باشند و در یک محیط کار، 
چند نوع حقوق و دستمزد پرداخت نشود«، می گوید: در هر حال 
طرح حذف پیمانکاران در کارهای مستمر با تمام فراز و نشیب ها و 
بعد از چندین سال چشم انتظاری، در مجلس تصویب شده و امروز 

چشمان صنعتگران عرصه انرژی و اقتصاد کشور به شورای نگهبان 
دوخته شده تا دست واسطه گران را از سفره نیروهای خدوم کشور 
از بیخ و بن قطع کنند. به گفته این فعال صنفی کارگران عسلویه، 
خواست نیروهای متخصص پیمانکاری مستمر در پارس جنوبی 
و تمام نیروهای مشابه در نهادهای مختلف، کندن غده سرطانی 
بدخیم شــرکت های پیمانکاری بدون رزومه کاری است که هر 

کدام دارای رانت های مخصوص به خود هستند.
سلیمانی اضافه می کند: مسئولان وزارت نفت باید بدانند که 
تنها راه برون رفت از مشکلات و رفع تبعیض، حذف پیمانکاران در 
کارهای مستمر است و باید در کنار نیروهای زحمتکش باشند نه 
اینکه حامی پیمانکاران و راهنمای آنان شوند. از مدیران وزارت نفت 
استدعا داریم به جای جلسات زمان بر و بی نتیجه، در طرح حذف 
پیمانکاران شــورای نگهبان را یاری دهند. همچنین از شورای 

نگهبان اســتدعا داریم که طرح را تایید کند چرا که نمایندگان 
مجلس چند سال در این زمینه تحقیقات کارشناسی انجام داده اند 

تا به نتیجه رسیدند و طرح کارشناسی شده و کامل است.
فعال صنفی کارگران عسلویه با بیان اینکه »ادعای برخی مبنی 
بر اینکه این طرح بار مالی دارد، هیچ مبنایی ندارد چرا که نمایندگان 
مجلس با دلیل و برهان و عدد و رقم ثابت کرده اند که طرح نه تنها 
بار مالی ندارد بلکه به ســود دولت هم هست«، ادامه می دهد: آیا 
حق نیروهای متخصص، صنعتگر و ارزشــمند کشور نیست که 
در راستای عدالت به حقوق اولیه خود دست یابند؟ آیا این نیروها 
از کشورهای بیگانه اند که باید تحت عنوان پیمانکاری کارهای 

مستمر را انجام دهند؟
او در پایان می گوید: امیدواریم شورای نگهبان واقعیت امر را 
به خوبی درک کند و نتیجه مطلوب که همان بریدن دست های 
واسطه است به زودی اعلام شــود. همان طور که در طرح تبدیل 
وضعیت ایثارگران، حجت را تمام کردند این بار نیز در راســتای 
عدالت و رفع تبعیض، وظیفه قانونی خود را به سرانجام برسانند 
و موجبات امیدواری بالغ بر یک میلیون نفر از زحمتکشان کشور 

را فراهم آورند.

نماینده کارگران عسلویه خطاب به شورای نگهبان:

تایید طرح ساماندهی باعث قطع دست های واسطه گران می شود
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